

FEDERAL PUBLIC SERVICE COMMISSION



COMPETITIVE EXAMINATION FOR RECRUITMENT TO POSTS IN BS-17 UNDER THE FEDERAL GOVERNMENT, 2011

Roll Number

ARABIC, PAPER - I

TIME ALLOWED:	PART-I	30 MINUTES	MAXIMUM MARKS = 20
THREE HOURS	PART-II	2 Hours and 30 Minutes	MAXIMUM MARKS = 80
Note:	i. First attempt Part-I (MCQs) on separate Answer Sheet which shall be taken back after 30 minutes.		
	ii. Overwriting/cutting of the options/answers will not be given credit.		
Part - I (MCQs) (Compulsory)			

Q.1. Select the best Option/Answer and fill in the appropriate box on the Answer Sheet. (1 x 20 = 20)

سوال نمبر 1

- (i) أين نشأ امرء القيس:
(a) نجد (b) يمن (c) كوفه (d) لا احد منهم
- (ii) من هو المصنف "درة الغواص في ادهام الخواص":
(a) حريري (b) بديع الزمان حمداني (c) ابو بكر بن عباس خوارزمي (d) لا احد منهم
- (iii) قرر الخليفة المتوكل بسنة معلماً
(a) صاحب بن عباد (b) متنبى (c) جاحظ (d) لا احد منهم
- (iv) من صاحب "كتاب التيمية"
(a) جاحظ (b) امرء القيس (c) بشار بن برد (d) لا احد منهم
- (v) كم طبقات للنثر العربي
(a) ثلاثة (b) اربعة (c) ثمانية (d) لا احد منهم
- (vi) من هو المرتب الاول لقواعد النحو
(a) ابن قتيبه (b) ابو حنيفة (c) ابو الاسود (d) لا احد منهم
- (vii) ولد عبد الحميد بن يحيى في:
(a) مصر (b) لبنان (c) يمن (d) لا احد منهم
- (viii) مسحبان وائل كان
(a) شاعراً (b) خطيباً (c) اناقداً (d) لا احد منهم
- (ix) من أسر هشام
(a) اخطل (b) جديد (c) فرازق (d) لا احد منهم
- (x) من صاحب "كتاب العين"
(a) ابن حاجب (b) ابن دريد (c) خليل بن احمد (d) لا احد منهم
- (xi) عمرو بن ابي ربيعة في شعراء
(a) الجاهلية (b) المخضرم (c) الاسلام (d) لا احد منهم
- (xii) المقصد الجليل في علم الخليل لاثي في
(a) النحو (b) اللغة (c) الفقه (d) لا احد منهم

- (xiii) من هو المصنف "لقد الفريد" (a) ابن هاني (b) الخليل (c) ابن عبد ربه (d) لا احد منهم -
- (xiv) عمرو بن كلثوم من قبيلة (a) بنو تميم (b) بنو بكر (c) بنو تغلب (d) لا احد منهم -
- (xv) توفي نابغة ذبياني (a) ١٢ هجرى (b) ١٥ هجرى (c) ١٨ هجرى (d) لا احد منهم -
- (xvi) طبقات شعراء الجاهلي (a) ثلاثة (b) اربعة (c) خمسة (d) لا احد منهم -
- (xvii) اى شاعر لسمى شاعره "حوليات" (a) نابغه (b) اعشى (c) زهير (d) لا احد منهم -
- (xviii) اسم حبيبة العترة العبسي (a) ام اوفى (b) عنيزة (c) نوار (d) لا احد منهم -
- (xix) من هو صاحب "التظارة" (a) محمد عبده (b) اسمعيل پاشا (c) مصطفى لطفى (d) لا احد منهم -
- (xx) توفي أخطل سنته (a) ٩٢ هجرى (b) ٩٣ هجرى (c) ٩٥ هجرى (d) لا احد منهم -

PART - II

- Note: i. Part-II is to be attempted on the separate Answer Book.
- ii. Attempt **Only FOUR** questions from **PART-II** including **QUESTION No. 2** which is **COMPULSORY**. All questions carry **EQUAL** marks. Answer must be written in **ENGLISH** or **URDU** except where specified in the **QUESTION PAPER**.
- iii. Extra attempt of any question or any part of the attempted question will not be considered.

Q.2. Write short notes on the following questions in **ARABIC**. (5 X 4=20)

- ١ - نظرة اجمالية على شعر احمد شوقي بك ٢ - أارتقاء النثر العهد الاسلامى
- ٣ - مميزات الشعر الجاهلي ٤ - وضح بيتين / شعرين من شعر المتنبي

Q.3. Write down salient features of Iraqi Poetry. (20)

Q.4. Explain the distinct aspects of the poetry of Al-Nabghi Al-Dhubyani. (20)

Q.5. Discuss in detail the linguistic importance of literature of Hadith, alongwith the methodology of Hadith. (20)

Q.6. Write down the comparison of poetry during the period of the Holy Prophet (PBUH) and the Khulafa-e-Rashideen. (20)

Q.7. Write a comprehensive note on the origin and development of Arabic Language. (20)
